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Cuvânt pastoral la Naşterea Domnului -  2014

t  LAURENŢIU,
Arhiepiscopul Sibiului şi Mitropolitul Ardealului

,Astăzi S-a născut vouă Mântuitorul, şi acesta vă este semnul: 
Veţi afla un Prunc înfăşat, culcat în iesle. ” (Luca 2, 12)

Iubiţii mei fii duhovniceşti,
Prăznuim cu bucurie cerească, an de an, Sărbătoarea 

cea mare şi luminoasă a Naşterii Domnului. Ne bucurăm 
acum că Hristos vine la noi, că ne cercetează pe noi de 
Sus Mântuitorul nostru, Răsăritul răsăriturilor, Soarele 
dreptăţii, că se revarsă peste lume Milostivirea negră
ită a lui Dumnezeu pentru a ne lumina vieţile, pentru 
a ne dărui nouă viaţa Sa curată şi bucuria Sa veşnică. 
Ne bucurăm în chip minunat la acest praznic pentru că 
simţim că Dumnezeu vrea să ne scoată din necazurile 
vieţii acesteia şi Se coboară la noi în chip smerit şi plin 
de delicateţea unui Prunc Divin, pentru a ne vorbi despre 
tainele împărăţiei Sale, pentru a ne face să gustăm din 
viaţa Sa, pentru a ne umple de fericirea şi bunătatea 
dragostei Sale. Ne copleşeşte de bucurie Taina întru
pării Fiului sau a coborârii lui Dumnezeu la noi: „ Toţi 
să prăznuim, ne îndeamnă Sfântul loan Gură de Aur, 
văzându-L pe Dumnezeu p e  pământ şi pe  om în ceruri. 
Pe Cel de Sus jos, prin Taina întrupării; şi pe cel de jo s  
sus, pentru iubirea de oameni, căci astăzi Vitleemul s-a 
asemănat cerului, în loc de stele primindu-i pe îngerii 
care laudă; şi, în loc de soare, încăpându-L pe Soarele 
dreptăţii, Cel necuprins. Şi să nu căutăm în ce chip, 
căci, unde voieşte Dumnezeu, se biruieşte rănduiala 
firii. Căci a voit, şi a putut. S-a pogorât, şi a mântuit, 
toate împreună-alergătoare cu Dumnezeu s-au făcu t ” 
[Sfântul loan Gură de Aur, Cuvânt la Naşterea Mântuitorului 
nostru Iisus Hristos, PG 56, 385BC].

întruparea lui Dumnezeu s-a petrecut acum peste 
2000 de ani, însă bucuria care izvorăşte din prăznuirea 
noastră este mereu nouă şi înnoitoare. La fiecare praz
nic împărătesc, în cadrul Sfintei Liturghii, noi suntem 
chemaţi la Cina de taină a Mântuitorului, care continuă 
veşnic în împărăţia cerurilor, iar la acest ospăţ deosebit 
Hristos Domnul nu ne dăruieşte doar Trupul şi Sângele 
Său spre mâncare, ci şi viaţa Sa ne-o dă şi ne face să 
trăim împreună cu El toate evenimentele vieţii Sale. De 
aceea ne bucurăm în fiecare an cu o bucurie negrăită la 
fiecare sărbătoare, pentru că Hristos vine la noi ca să ne 
ridice la Sine, să ne umple de bucuria vieţii Sale îndum
nezeite. Stăm la masă cu Hristos, la Cina împărăţiei, şi 
nu contenim a ne minuna şi a ne bucura de tainele cele 
mari ale iubirii lui Dumnezeu manifestate în timp şi în 
istorie. Doar participând la viaţa cultică a Bisericii putem 
cuprinde, atât cât poate cuprinde omul, misterul negrăit 
al întrupării Fiului lui Dumnezeu, aşa cum au făcut-o 
Părinţii Bisericii: „ Cine nu va grăi, cine nu se va minuna

de venirea lui Dumnezeu în lume?, se întreabă Sfântul 
Atanasie cel Mare. Sus, în cer, slobod, şi jo s  înscris în 
condici! Sus Fiu, şi jo s  rob! Sus împărat, şi jo s  slujitor! 
Sus bogat, şi jo s  sărac! Sus preaslăvit, şi jo s  numărat 
între datornici! Sus având scaun dumnezeiesc, şi jo s  
odihnindu-Se în peşteră sărăcăcioasă! ... Cine nu se 
va minuna? ... Cel ce dezleagă toate Se înfaşă, Cel ce 
hrăneşte era hrănit, Cel necuprins Se vedea prunc ...O  
preaslăvite lucruri! Elisaveta a născut în casă luminată, 
iar Fecioara a născut în peşteră mică. loan pe pat, iar 
Domnul în iesle! Nu fără  rost s-a făcu t naşterea Dom
nului din fecioară, ci Se naşte în chip minunat ca să-l 
îndrepteze pe  Adam cel întâi zidit... ” [ Sfântul Atanasie 
cel Mare, Cuvânt despre înscrierea Preacuratei Fecioare şi 
despre dreptul Iosif PG 28, 945CD]

Iubiţi credincioşi,
Venirea în lume a Fiului lui Dumnezeu nu este pentru 

noi, creştinii, doar o importantă filă de istorie, pe care 
acum o comemorăm încercând sentimente de bucurie, ci 
ea este o actualizare tainică a acestui eveniment deosebit 
al vieţii lui Hristos, de trăirea căruia ne împărtăşim real 
atunci când intrăm şi şedem cu El la Cina Euharistică 
a Sfintei Liturghii. Aceasta este perspectiva din care 
toţi Părinţii Bisericii au vorbit despre întruparea Fiului 
lui Dumnezeu încercând prin analogii să redea adân
cimea tainei praznicului Naşterii Domnului, folosind 
expresii care înfăţişează, prin contrast, necuprinsul cu 
mintea omenească al lucrării lui Dumnezeu în întreaga 
iconomie a întrupării: „ Taină străină şi neobişnuită 
văd, Cer fiind  peştera, scaun de heruvimi Fecioara, 
ieslea sălăşluire, întru care S-a culcat Cel neîncăput, 
Hristos Dumnezeu, pe Care, lăudăndu-L, îl  slăvim !”, 
cântăm cu bucurie în aceste zile împreună cu Sfântul 
Cosma Melódul [Irmosul Cântării a 9-a, „ Canonul Naşterii 
Domnului”, Mineiulpe Decembrie, Bucureşti, 2005, p. 445]. 
Toate cântările Bisericii ne îndeamnă „să ne curăţim 
simţirile” şi să ne întoarcem ochii minţii către Pruncul 
Cel născut în Betleemul Iudeii pentru a vedea că, prin 
venirea Sa în lume, Hristos le arată pe toate a fi taine 
şi că tot ce avem sunt daruri ale Sale, care au menirea 
de a fi întoarse îmbogăţite Ziditorului. Astfel, taină este 
Fecioara de Dumnezeu Născătoare, Maică şi Fecioară 
în acelaşi timp, care a născut în mod mai presus de fire. 
Taină este familia sfântă în care Mântuitorul S-a născut. 
Taină este risipirea nedumeririi dreptului Io sif şi che-

(continuare în p. 2)
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Iubiţi fii duhovniceşti,

Cu inimile pline de bucurie, în armonia frumoaselor 
colinde, întâmpinăm Naşterea după trup a Domnului şi 
Mântuitorului nostru Iisus Hristos. Acesta este eveni
mentul cel mai important din istoria mântuirii neamului 
omenesc, „unicul nou sub soare”. Tatăl ceresc „n-a trimis 
pe Fiul Său în lume ca să judece lumea, ci ca lumea să fie 
mântuită prin El” (In. 3,17). Mesia a venit în sânul istoriei 
stigmatizate de păcat şi de moarte, ca să realizeze înălţarea 
noastră duhovnicească, spre a ajunge „la starea de bărbat 
desăvârşit” (Efes. 4, 13).

înţelegem, deci, că actul mântuitor de la Betleem este 
coborârea lui Dumnezeu pentru înălţarea omului. De aceea, 
Sfântul Atanasie cel Mare spune că Fiul lui Dumnezeu, prin 
întruparea Sa, „a coborât cerul pe pământ, pentru ca noi să 
ne înălţăm la cer”. Minunea Naşterii Domnului în peştera 
săracă nu preţuieşte nimic pentru noi, dacă Mântuitorul nu 
Se naşte în peştera sufletului nostru. Atât de mult doreşte 
aceasta, încât El fiecăruia îi şopteşte tainic: „Dă-Mi, fiule, 
Mie inima ta!” (Pilde 23, 26).

Drept-măritori creştini,
Este bine să ne întrebăm: Ce este un creştin? La această 

întrebare pot fi date multe răspunsuri. Un creştin este o 
persoană care recunoaşte că Iisus este „Fiul lui Dumne
zeu Cel viu” (Mt. 16, 16), Mesia, Mântuitorul lumii. Un 
creştin este cel ce şi-a predat viaţa sa lui Hristos-Domnul 
şi-şi modelează fiinţa după învăţătura Sa evanghelică. Un 
creştin este cel ce s-a botezat, frecventând cultul divin şi 
primind regulat Sfintele Taine. Un creştin este cel care îşi 
iubeşte vrăjmaşii şi se roagă pentru cei care îl prigonesc, 
făcând mereu binele. Toate aceste definiţii ale creştinului 
sunt bune, dar nu sunt complete, fiindcă a fi creştin adevă
rat înseamnă a-L avea pe Hristos locuind în tine. A fi „în 
Hristos” înseamnă a fi o „făptură nouă” (II Cor. 5, 17) şi 
a umbla „întru înnoirea vieţii” (Rom. 6, 4).

Când un grup de creştini înfruntau martiriul în arena 
din Cartagina, în anul 203, printre ei era şi o tânără scla
vă, Felicitas. Ea a născut în închisoare, în mari dureri, 
pe primul ei copil. Unul dintre gardieni i-a zis în acele 
momente: „Dacă tu suferi acum atât de mult, ce vei face 
când vei fi zdrobită de către fiare?”. Ea a răspuns: „Ceea 
ce sufăr acum, sufăr eu singură. Dar atunci, Altul va fi în 
interiorul meu, Care va suferi pentru mine, întocmai cum 
eu voi suferi pentru El”. într-adevăr, Hristos era o prezenţă

(continuare în p. 6)
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marea lui de a fi ocrotitorul Stăpânului a toate şi martor 
al fecioriei Maicii Domnului. Taină este venirea magilor, 
care se lasă povăţuiţi de stea şi care nu caută un Stăpân 
îmbrăcat în haine scumpe, ci aduc daruri Pruncului ceresc 
născut în ieslea Betleemului.

Toate aceste lucrări tainice ne arată chipul cel minunat 
în care Dumnezeu lucrează tainic, nevăzut în lumea noastră 
văzută. „Astăzi S-a născut vouă Mântuitorul, şi acesta vă 
este semnul: Veţi afla un Prunc înfăşat, culcat în iesle ” 
(Luca 2, 12), le spun îngerii păstorilor. Aşa a prevăzut 
Dumnezeu în planul Său cel veşnic, să vină în lume ca 
un Prunc, un Copil nevinovat Ce Se naşte în sărăcie într- 
o iesle, dintr-o Fecioară curată şi Care este ocrotit de un 
drept cu viaţă sfântă. Cel Preaînalt a venit la noi altfel decât 
a făcut-o în Vechiul Testament, nu în tunete şi în fulgere 
ca pe Muntele Sinai, ci ca un Prunc smerit, născut dintr-o 
Fecioară Preacurată, arătându-ne delicateţea iubirii Sale. 
Dumnezeu nu a renunţat, prin chenoză, prin micşorarea Sa, 
la cinstea care I se cuvine Fiului Său, ci, pentru a cuprinde 
în Sine întreaga fiinţă umană, S-a arătat în lume într-un 
mod plin de gingăşie şi delicateţe, sub chipul smerit al unui 
prunc născut în sărăcie şi simplitate, pentru a ne găsi pe 
noi, cei aflaţi întru întuneric şi în umbra morţii, pentru a 
ne dărui blândeţea, smerenia, simplitatea şi nerăutatea Sa. 
Iată, semn ni s-a dat nouă astăzi: Prunc dumnezeiesc aflăm 
în ieslea simplă şi sărăcăcioasă, Prunc plin de bunătate, 
Care este bucuria mare a Bisericii, Prunc nou, Care S-a 
născut plin de tărie şi de pricepere, căci este „ Dumnezeu 
tare, stăpânitor, Domn al păcii ” (Isaia 9,5), Prunc plin de 
curăţie şi de iubire jertfelnică, venit în lume în chip smerit 
şi încins cu scutece ca să ne slujească nouă.

Iubiţi credincioşi,
Hristos a venit în lume pentru a ne arăta tainele mari ale 

vieţii noastre, taine mari pe care le trăim, dar adesea nu le 
conştientizăm a fi daruri cereşti ce trebuie întoarse, prin 
mulţumire şi recunoştinţă continuă, Ziditorului.

Taina întrupării, prin Familia Sfântă, sfinţeşte şi temei- 
niceşte Taina Familiei creştine, prin modelul desăvârşit 
al membrilor ei, părinţi şi copii. Copiii sunt taina vieţii 
noastre, sunt modul în care Dumnezeu îşi arată iubirea 
Sa nemărginită în familiile noastre, sunt darul ceresc ce 
sfinţeşte viaţa şi casele noastre. Ei sunt proba de foc a iu
birii noastre. Fără copii, iubirea noastră de părinţi rămâne 
egoistă şi fără nicio împlinire.

Aceste făpturi gingaşe, create după chipul lui Dumne
zeu şi trimise în dar familiilor noastre, copiii au nevoie 
mai întâi de mame primitoare şi iubitoare, care îşi doresc 
copii şi se dăruiesc acestora şi familiei cu preţul vieţii lor, 
după modelul deplin al dăruirii Fecioarei Maria: „lată 
roaba Domnului. Fie mie după cuvântul tău!” (Luca 1, 
38). Copiii rânduiţi de Dumnezeu au nevoie şi de taţi plini 
de credinţă, înţelepciune şi devotament, pentru a ocroti 
familia întreagă şi a se îngriji de creşterea şi educaţia lor.

Taina Crăciunului, cu bucuria ei cerească, se poate 
împlini şi repeta şi în familiile noastre. Mereu putem să 
îl avem pe Hristos Prunc în casele noastre. Mereu putem 
ajunge mame devotate şi părinţi plini de iubire jertfelnică.

Darul lui Dumnezeu, al unei noi vieţi dăruite familiei şi 
lumii, în acelaşi timp, este un dar nepreţuit. Acolo unde 
vine darul lui Dumnezeu viaţa omului se transformă în rai. 
„Peştera” casei noastre se face cer. în „staulul” nostru 
sărăcăcios vor veni „magii” cu daruri. „Irod cel crud”, 
vrăjmaşul lumii acesteia, nu va putea să ne omoare odorul 
ceresc. Atât doar se cere de la noi: să nu refuzăm şi să nu 
lepădăm darurile lui Dumnezeu. De restul se va îngriji El, 
aşa cum El a făgăduit. Chiar în mijlocul celor mai mari 
greutăţi materiale, noi trebuie să lăsăm darul lui Dumnezeu 
să vină în casele noastre.

Prin copii, Dumnezeu ne face nouă o mare cinste, căci 
El însuşi creează sufletul fiecărui prunc şi îl trimite în dar 
mamei care va naşte. De aceea, omorârea pruncului nenăs
cut este un păcat de moarte, o respingere şi o dispreţuire 
totală aduse Creatorului, trimiţându-I înapoi darul iubirii 
Sale. De aici vor veni suferinţele fizice şi bolile incurabi
le purtate de astfel de mame. De nimic nu Se întristează 
Dumnezeu atât de mult ca de refuzul darului vieţii, prin 
omorârea unui suflet nevinovat.

Iubiţi credincioşi,
Acum, la 25 de ani de la jertfa martirilor din Decembrie 

1989, societatea noastră este greu pusă la încercare. Li
bertatea de credinţă, valorile moral-spirituale pentru care 
s-a luptat, în care am crezut, pentru care mii de tineri s-au 
jertfit sunt trecute pe agenda Curţii Constituţionale şi puse 
sub semnul întrebării.

în urmă cu puţine săptămâni, am luat act cu profundă 
mâhnire de decizia discriminatorie a Curţii Constituţionale 
a României, îndreptată împotriva existenţei orei de religie 
în şcoli, o decizie prin care se încearcă descurajarea par
ticipării elevilor la ora de religie prin măsuri birocratice 
excesive pentru majoritatea părinţilor acestora, favorizând 
evident, în schimb, o minoritate care nu acceptă ora de 
religie, deşi învăţământul religios în ţara noastră este 
garantat de Constituţie.

Uităm, oare, de rolul fundamental al Bisericii noastre 
în edificarea Statului Naţional Român, de faptul că, în 
întreaga ţară, dar mai ales aici, în Transilvania, Ortodoxia 
a salvat şi înviat fiinţa noastră naţională? Uităm că Şcoala 
Românească s-a născut în Biserica Ortodoxă, că Sfânta 
Scriptură şi cărţile de cult au fost cele dintâi manuale 
de învăţătură, apărute şi ele în tiparniţele mănăstirilor 
ortodoxe? Uităm, oare, de rolul covârşitor al credinţei, al 
valorilor morale ortodoxe în creşterea sănătoasă a copiilor 
şi a tinerilor noştri?

Astăzi, la peste 500 de ani de la atestarea primei şcoli 
româneşti, care-şi desfăşura activitatea la Biserica „Sf. 
Nicolae” din Şcheii Braşovului (1495), când istoria dă 
mărturie desăvârşită despre rolul atât de important al 
Ortodoxiei în devenirea noastră ca neam, în consolidarea 
şi dezvoltarea valorilor spirituale ale ethosului nostru 
românesc, o Instituţie fundamentală a Statului înclină 
spre secularizare şi indiferentism religios, considerând, 
asemenea minorităţii atee, că religia discriminează!!

Refuzăm, oare, prin hotărâri constituţionale învăţă
mântul religios -  un dar pe care ni l-a dat Dumnezeu şi, 
în acelaşi timp, un drept pe care l-am dobândit? Chiar

putem ignora faptul că mii de studii de sociologie şi psi
hologie arată cât de importantă este educaţia religioasă 
în viaţa copiilor noştri? Dependenţa de droguri, violenţa, 
libertinajul sexual, hoţia ş.a. sunt, conform acestor studii, 
în procente mult mai mari în familiile în care copiii au 
fost privaţi de educaţie religioasă. Se doreşte, oare, ca 
generaţii întregi de copii să nu aibă nicio alternativă şi 
niciun ajutor în faţa tentaţiilor societăţii moderniste, care 
consideră sinuciderea un act de curaj! Se doreşte, oare, ca 
în viitor ţara noastră să aibă oameni lipsiţi de orice sprijin 
spiritual, oameni lipsiţi de cultură religioasă, care urmăresc 
doar binele personal, nu şi al aproapelui şi al societăţii? 
Formarea caracterului religios-moral este o necesitate 
pentru copiii noştri, viitorul de mâine al Ţării, nu numai ai 
Bisericii. Acest proces foarte important începe în familie, 
se continuă în şcoală şi se desăvârşeşte în Biserică. în 
şcoală se face doar educaţie religioasă, nu îndoctrinare 
confesională, cum pretind cei potrivnici învăţării religiei, 
se împărtăşesc valori sufleteşti veşnice, nu simple infor
maţii. Copiii noştri crescuţi în familii creştine au dreptul 
de a cunoaşte spiritualitatea Bisericii şi tainele credinţei 
noastre, la şcoală să dobândească deprinderi şi aptitudini 
care să îi ajute în viaţă, pentru ca şi ei, la rândul lor, să 
poată întemeia o familie reuşită.

Considerăm că într-un stat de drept trebuie respectate 
şi drepturile majorităţii, nu numai ale unei minorităţi, în 
condiţiile în care credincioşii ortodocşi sunt majoritari 
între contribuabilii instituţiilor de învăţământ. Astfel, insti
tuţiile Statului nu vor putea neglija acest lucru, încălcând 
un drept fundamental al familiei creştine.

Iubiţi credincioşi,
Naşterea Domnului este sărbătoarea coborârii lui Dum

nezeu la noi, a locuirii lui Dumnezeu în şi printre oameni. 
Biserica ne îndeamnă să ne bucurăm nu ca la un praznic 
omenesc, ci ca la unul dumnezeiesc, nu lumeşte, ci mai 
presus de lume, nu cu cele ale noastre, ci cu cele ale Stă
pânului, nu în ospeţe şi necumpătări, ci în bucuria Duhului 
Sfânt, pentru ca Pruncul născut în ieslea Betleemului să 
Se nască pururi şi să crească în inimile noastre prin împăr
tăşirea de Sfintele Taine, prin paza sfintelor porunci, prin 
vieţuire curată şi bineplăcută lui Dumnezeu. De aceea, 
iubiţi credincioşi, să devenim copii, să ne întoarcem în 
noi înşine, să descoperim pe Hristos Pruncul din inimile 
noastre, să ne curăţăm de patimi, să vieţuim aşa cum ne-a 
învăţat Pruncul dumnezeiesc şi astfel cu un glas toţi să 
cântăm cântarea dulce a Bisericii noastre:

„ Ce vom răsplăti Domnului pentru toate câte ne-a dat 
nouă? Că pentru noi, Dumnezeu este între oameni; pentru 
firea cea stricată, Cuvântul trup S-a făcut şi S-a sălăşluit 
între noi; pentru cei nemulţumitori, Făcătorul de bine; 
pentru cei robiţi, Slobozitorul; pentru cei ce şedeau întru 
întuneric, Soarele dreptăţii; pe cruce, Cel fără  patimă; în 
iad, Lumina; în moarte, Viaţa; învierea pentru cei căzuţi. 
Către Acesta să strigăm: Dumnezeul nostru, slavă Ţie!” 
[Sfântul Vasile cel Mare, Omilia la Sfânta Iulita, PG 31,253BC; 
Stihira laudelor glasului 7, Octoihul mic, Sibiu, 1991, p. 125]

Sărbătorifericite! Un An Nou binecuvântat! Intru mulţi 
şi fericiţi ani!

La slăvitul Praznic al N a şter ii Domnului şi M ântuitorului nostru I isu s  H ristos, 
cu smerenie rugam pe Cel A totp u tern ic  sa  ne dăru iască tu turor să n ă ta te  

su fle te a sc ă  şi tru p ea scă , întru  to a te  bună sp orire , iar în  Noul An să  rev er se  
asupra n oastră  şi asupra lumii în treg i harul păcii, al iubirii şi al bucuriei

duhovniceşti. In tru  mulţi şi fer ic iţi ani!

Redacţia „Telegrafului Roman"
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tSOFRONIE, 
Episcop 
al Oradiei
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„ D u m n ezeu  f i in d  în chip, n -a  so c o tit o ş tirb ire  a f i  E l  în to cm a i cu D u m nezeu , c i S -a  
d eşer ta t p e  Sine, ch ip  de  rob luând, fa c â n d u -S e  a sem en ea  oam enilor, ş i  la în fă ţişa re

a flându-Se  ca un om, S -a  sm er it p e  S in e ... ” (Filipeni 2, 6-8)

Iubit popor al lui Dumnezeu,
„ Când a venit plinirea vremii, Dumnezeu a trimis pe  

Fiul Său, născut din fem eie ” (Galateni 4 ,4), pe Fiul Său 
cel Unul-născut, născut din veci din Tatăl, pentru a Se 
face om, în toate asemenea nouă, afară de păcat, pentru 
ca pe noi, cei mulţi şi păcătoşi, să ne răscumpere, să ne 
scoată din starea de umilinţă în care păcatul ne adusese, 
pentru a ne restaura demnitatea pierdută prin cădere, 
pentru a omorî moartea. Pentru noi, oamenii, El, Fiul 
veşnic al Tatălui, deofiinţă cu Tatăl, S-a smerit; bogat 
fiind, pentru noi a sărăcit, pentru ca noi cu 
sărăcia Lui să ne îmbogăţim (II Corinteni 
8, 9). Pentru noi S-a micşorat „cu puţin  

fa ţă  de îngeri ” (Evrei 2, 9), pentru a ne 
întoarce la Tatăl nostru Cel din ceruri.
Deşertarea, micşorarea, smerirea Fiului 
lui Dumnezeu înomenit la plinirea vremii, 
prin naşterea după trup din Fecioara, se 
numeşte, în teologia Bisericii noastre, 
chenoză.

Chenoza Cuvântului veşnic al Tatălui, 
asumarea firii omeneşti integrale, trup şi 
suflet, în ipostasul unic al Fiului Unul- 
născut din Tatăl mai înainte de toţi vecii şi 
unirea celor două firi, divină şi umană, în 
mod neamestecat, neschimbat, neîmpărţit 
şi nedespărţit, în unica persoană a Domnu
lui nostru Iisus Hristos, se află în miezul 
tainei credinţei noastre ortodoxe cu privire 
la cea de a doua persoană a Preasfintei 
Treimi, Dumnezeu-Fiul înomenit, Dumne- 
zeu-Omul. Credinţa ortodoxă, hristologia 
ortodoxă a fost apărată de Biserică prin 
mari sacrificii şi ne-a fost transmisă cu 
multă scumpătate de înaintaşii noştri, nouă 
revenindu-ne responsabilitatea apărării, 
mărturisirii şi transmiterii mai departe, 
generaţiilor ce vin după noi, a tezaurului 
hristologiei mântuitoare.

Astfel, în duh de smerenie, se cuvine 
să ne apropiem de marea sărbătoare a 
întregii creştinătăţi, naşterea după trup a 
Domnului nostru Iisus Hristos, desfacând 
cureaua încălţămintelor noastre şi înţelegând cât de mare 
şi sfântă este taina naşterii după trup a Fiului veşnic al 
Tatălui, a înomenirii Fiului lui Dumnezeu, începând de 
la Buna Vestire a Maicii Domnului, de către Sfântul 
Arhanghel Gavriil. De aceea, Cea care L-a născut şi 
L-a dăruit lumii pe Fiul lui Dumnezeu (cf. Luca 1, 
35), este preacinstită de Biserică şi numită, cu multă 
dragoste şi sfântă credinţă, Născătoarea de Dumnezeu. 
Aceste adevăruri ale Ortodoxiei suntem chemaţi să le 
mărturisim cu tărie în toate zilele vieţii noastre, dar mai 
cu seamă acum, la Crăciun, ca adevăr imuabil, în special 
în contextul lumii de astăzi, tot mai secularizate, mai 
desacralizate, mai îndepărtate de ceea ce este Crăciunul, 
marea sărbătoare împărătească a ortodocşilor.

Drept-măritori creştini şi creştine,
Poate că nicicând mai mult decât în zilele noastre, 

pericolul relativizării sărbătorii, spectrul înstrăinării de 
valorile netrecătoare ale credinţei noastre strămoşeşti, 
duhul potrivnic lui Hristos-Domnul bântuie printre noi, 
încercând să denatureze sensul Crăciunului, să lipsească 
praznicul de ceea ce-i este propriu: de însuşi Domnul Iisus 
Hristos. Dar cum ar putea Crăciunul să mai fie sărbătoare 
fără Cel care i-a dat numele, Domnul Iisus Hristos? E 
drept că acelaşi lucru l-au încercat şi cei fără Dumnezeu, în

timpul regimului totalitar comunist, dar n-au reuşit. Astăzi, 
sub măşti diferite, aceleaşi duhuri potrivnice încearcă să-i 
îndepărteze pe oameni de bucuria autentică a sărbătorii 
credinţei, de speranţa consistentă a izbăvirii de întuneric 
şi moarte, de frică şi de primejdie, prin chenoza Fiului lui 
Dumnezeu. De aceea, noi, creştinii ortodocşi, avem datoria 
de a apăra, a mărturisi şi a transmite mai departe adevărul 
credinţei ortodoxe.

Pericolele ce pândesc dinspre lumea secularizată nu 
trebuie lăsate să umbrească lumina praznicului împărătesc

în sufletele noastre. Se cuvine însă a rămâne în stare de 
veghe şi a nu lăsa duhurile străine să ne îndepărteze de 
ceea ce este Crăciunul: sărbătoarea naşterii după trup a 
Domnului nostru Iisus Hristos, Fiul lui Dumnezeu şi Fiul 
Fecioarei, născut din veci, din Tatăl, fără de mamă şi „ la 
plinirea vremii ”, din maică, fără ispită bărbătească, prin 
lucrarea Duhului Sfânt. Este, de altfel, ceea ce facem noi, 
ortodocşii, atât în perioada premergătoare, a Sfântului 
Post al Naşterii Domnului, pe parcursul a patruzeci de 
zile, cât şi în zilele de sărbătoare, cele trei ale praznicului 
şi, ulterior, până la odovania acestuia, la treizeci şi unu 
decembrie.

Tot ceea ce se săvârşeşte, în această perioadă, în bise
rici şi în case, în oraşe şi sate, la mănăstiri şi în parohii, 
în toate aşezămintele bisericeşti, este o mărturisire a cre
dinţei noastre ortodoxe. Sfintele slujbe, rânduielile creş
tineşti, colindele şi cântecele de stea, tradiţiile moştenite 
din străbuni sunt tot atâtea binecuvântate prilejuri care 
reuşesc să îmbrace sufletele noastre în veşmintele lumi
noase ale sărbătorii, inserându-ne şi pe noi în cohortele 
de laudă ale Sfinţilor şi îngerilor, magilor de la Răsărit şi 
păstorilor, constelaţiilor şi peşterii betleemite, în bucuria 
ce însufleţeşte întregul univers, în explozia de fericire ce 
inundă cerurile şi pământul, lumea de dincolo şi lumea 
de aici, lăsându-ne să întrezărim, pe măsura credinţei, 
Raiul deschis.

Iubiţi fii şi fiice duhovniceşti,
Luând aminte la ceea ce se întâmplă în jurul nostru, 

vremea este a mărturisi că nu există nicio putere în cer sau 
pe pământ sau în lumea de dedesubt, care să fie în stare a 
aduce vreo atingere măritului praznic al Naşterii Domnu
lui, oricât ar încerca, oricât s-ar opinti, oricâte eforturi ar 
depune, oricâte forţe ar arunca în luptă, oricâte ameninţări 
ar profera, oricâte războaie contra credinţei, prigoane contra 
credincioşilor, martirizări ale creştinilor ar dezlănţui. Pentru 
că nicio putere în cer sau pe pământ nu I se poate opune 

lui Dumnezeu, nu poate aduce vreo ofensă 
Preasfintei Treimi, oricât ar încerca. Şi du
hurile rele ştiu aceasta, deşi sunt îngăduite 
de Sus, pentru încercare, să ispitească pe cei 
slabi în credinţă, să-i încurajeze pe cei leneşi 
la şi mai multă delăsare, iar pe cei indiferenţi 
la mai mare derivă. Forţele întunericului 
sunt limitate, puterea lor este trecătoare 
şi influenţa lor minoră, în comparaţie cu 
Ziditorul. Şi puterile întunecate ştiu că nu 
au nicio şansă şi că biruinţa nu le aparţine.

Dar este mare nevoie, e de maximă ur
genţă a înţelege noi adevărurile dominatoare 
în univers. Anume, puterea cea nelimitată 
a lui Dumnezeu, Atotputernicul, măreţia 
netrecătoare a Celui ce S-a smerit pe Sine, 
chip de rob luând, Pantocratorul şi Domnul, 
Arhiereul sufletelor noastre, Care a şezut 
de-a dreapta tronului slavei în ceruri ” (Evrei 
8,1). Şi ştiind şi înţelegând că toate sunt în
găduite de Sus, mai uşor vom purta şi lupta 
noastră, mai lesne vom putea da şi mărturisi
rea noastră, mai luminos vom vesti şi bucuria 
noastră, că Fiul veşnic al Tatălui S-a născut 
din Fecioara, pentru noi, cei mulţi şi căzuţi, 
de-acum, de „ la plinirea vremii ”, fraţii Săi 
în umanitate, pentru noi, fraţii Săi mai mici, 
de la Adam până la ultimul ce se va naşte 
din femeie. Iar noi, drept-măritorii creştini, 
suntem chemaţi să răspândim lumina aceasta 
în jurul nostru, indiferent de condiţii, inde
pendent de gradul de secularizare al lumii din 
care facem parte, de indiferentismul religios, 

de ofensele aduse creştinismului.
De aceea, dragii mei fraţi şi surori, să nu lăsăm nimic să 

ne strice bucuria, să frângă dragostea noastră faţă de Domnul 
şi întreolaltă, să întristeze sufletele noastre! Să ne bucurăm 
şi să ne veselim, împreună cu moşii şi strămoşii noştri, în 
comuniunea de dragoste a Sfinţilor, sub omoforul Preasfintei 
Născătoare de Dumnezeu. Să nu-i uităm pe cei săraci şi lipsiţi, 
pe cei bătrâni şi pe orfani, pe cei care au nevoie de dragostea 
şi ajutorul nostru, de atenţia şi sprijinul nostru, de mângâierea 
şi zâmbetul nostru. „In iubire frăţească, unii pe  alţii iubiţi- 
vă; în cinste, unii altora daţi-vă întâietate ” (Romani 12,10). 
Şi dacă El „S-a deşertat pe  Sine, chip de rob luând”, atunci 
şi noi, în haina sărbătorii lui Hristos îmbrăcaţi fiind, să ne 
apropiem unii de alţii cu dragoste, „ cu smerenie unul pe  altul 
socotească-l mai de cinste decât pe el însuşi ” (Filipeni 2,3).

Pentru că peste toate şi deasupra tuturor este Cel ce odini
oară S-a născut smerit în peştera din Betleem, Cel mai-nainte 
de veci, coborât în lume din Fecioara, „ la plinirea vremii ”, 
Care a mărturisit despre Sine: „Eu sunt Alfa şi Omega, zice 
Domnul Dumnezeu, Cel ce este, Cel ce era şi Cel ce vine, 
Atotfitorul" (Apocalipsa 1,8). „Eu sunt Alfa şi Omega, Cel 
dintâi şi Cel de pe urmă, începutul şi Sfârşitul ” (Apocalipsa 
22,13), „Eu, Iisus... Eu sunt rădăcina şi odrasla lui David, 
steaua care străluceşte dimineaţa ” (Apocalipsa 22, 16).

„Harul Domnului Iisus Hristos, cu voi cu toţi! Amin ” 
(Apocalipsa 22, 21).
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Cuvânt pastoral la sărbătoarea Naşterii Domnului
„Nu te teme, Marie, căci ai aflat har la Dumnezeu. Şi, iată, vei lua în pânte

ce şi vei naşte fiu şi vei chema numele Lui Iisus. ” (Luca 1, 30-31 )

t  Arhiepiscop 
IOAN SELEJAN 
al Episcopiei
Covasnei si

»

Harghitei, 
Mitropolit ales 
al Banatului

Iubiţi fraţi şi surori în Domnul,
Iată, prin mila lui Dumnezeu, am ajuns să ne împărtăşim 

azi din bucuria îngerilor la acest mare Praznic al Naşterii 
Domnului nostru Iisus Hristos.

îngerii sunt slugile neadormite ale Preasfintei Treimi 
Dumnezeu.

îngerii, aceste fiinţe cereşti, L-au însoţit pe Hristos din 
Cer şi până aici, în peştera din Betleem, unde S-a născut 
din Preacurata Fecioară Maria.

Iată locul unde s-au întâlnit Cerul cu pământul, Dum
nezeu, îngerii şi omul.

Oare de ce aici, în peşteră, în staulul oilor?!
Se pare că acesta era cel mai nepătat loc de pe pământ. 

Ieslea a fost tronul lui Dumnezeu pe pământ.
Ieslea a fost şi altarul la care a slujit Fiul lui Dumnezeu 

mai întâi omului. Aici au primit binecuvântare cete de 
îngeri care au adus vestea naşterii Fiului lui Dumnezeu 
păstorilor şi întregii lumi.

Tot de la acest altar au primit binecuvântare păstorii şi 
magii care au adus daruri Pruncului Iisus şi le-au pus pe 
acest sfânt altar -  ieslea din peştera Betleemului.

Câte altare nu erau în acea vreme în Egiptul antic sau în 
Mesopotamia?! Câte temple măreţe, care azi sunt declarate 
minunile lumii şi la niciunul n-a vrut să slujească Hristos?!

Doamne, cum ai ales ieslea în locul acestor altare?
Tu, Care eşti înconjurat de heruvimi şi serafimi, ai ales 

să fii înconjurat de mieii păstorilor din Betleem?!
Peştera a fost cel mai sfânt loc de pe pământ, iar Golgota 

a devenit, mai apoi, locul cel mai sfinţit prin Sângele lui 
Hristos. De ce ieslea şi nu templu!?

Răspunsul la această întrebare se află la marginea minţii 
de unde vedem, din când în când, razele stelei care i-a 
călăuzit pe magi.

Era noapte, păstorii îşi păzeau turmele şi s-a făcut 
arătare de îngeri. Locuitorii Betleemului dormeau, o 
lume întreagă dormea, treji erau doar neadormiţii îngeri 
şi păstorii; ei privegheau, doar ei îl aşteptau pe Mesia.

Aceasta a fost cea mai luminoasă noapte de pe pământ, 
de la Facere şi până la Naşterea Fiului lui Dumnezeu.

Păstorii au văzut pentru prima oară albastrul infinit al 
cerului, unde şi-au înălţat şi ei mintea o clipă, însă nu şi-au 
putut scutura aripile de umbra timpului şi au rămas pe mai 
departe anonimii păstori din Betleem.

După cucerirea Daciei, la Roma a fost sărbătoare o 
sută douăzeci şi trei de zile, dar la Betleem, la Naşterea 
lui Hristos, niciuna.

Azi, frate creştine, eşti chemat să fii alături de îngeri şi 
de păstori, să te bucuri că a venit în lume Hristos-Domnul 
şi pentru tine. Peştera şi ieslea sunt în Altarul bisericii 
unde ai fost dus şi tu ca prunc în braţe, de maica ta, ca 
dar Pruncului Iisus. Când te-a dus spre a fi botezat, maica 
ta a luat atunci chipul magilor care I-au adus daruri: aur, 
smirnă şi tămâie. Maica ta te-a dus pe tine dar lui Hristos, 
să fii pe veci al Lui şi să trăieşti în veşnicie întru bucuria 
sfinţilor în Cerescul Rai.

Doamne, ia-mă Tu acum de mână aşa cum mă lua mama 
când eram copil!

Doamne, învaţă-mă să păşesc în Rai aşa cum m-a învăţat 
mama să fac primii paşi în vatra casei!

Era prima noapte din univers în care strălucea Soarele 
dreptăţii -  Hristos. Un Soare Care nu va mai apune, ci 
doar asfinţeşte.

Bucuria îngerilor şi a păstorilor a fost stinsă nu după 
multă vreme, căci Soarele, Ce abia răsărise, scotea la 
lumină fărădelegile unei lumi întregi.

Irod a fost primul care, pus în faţa Luminii celei de Sus, 
s-a văzut pe sine şi apoi a căzut în sine şi din sine a căzut 
în adânc, în râul de sânge al nevinovaţilor prunci pe care 
i-a ucis vrând să stingă Soarele.

Irod nu s-a luptat cu pruncii, ci cu Soarele Hristos.
A vrut să stingă lumina Soarelui cu sângele pruncilor 

lovind cu sabia, fără milă, grumazul lor.
Irod deschide poarta unei noi galaxii în univers, galaxia 

martirilor. Cei ce se luptă cu Dumnezeu au o gândire cu 
sumă zero şi au intrat în noaptea minţii.

Ei nu pot gândi ce se întâmplă dincolo de apusul soarelui 
şi nu au nicio amintire din viitor. Pendula timpului pentru 
ei se opreşte deasupra mormântului.

Iubiţi credincioşi,
Oare şi în spaţiul mental al neamului nostru mai sunt 

mulţi oameni care se luptă şi azi să stingă Soarele?!
Azi se taie nu capul pruncilor, ci li se taie mintea. De nu 

le vom păzi mintea, iubite mame, vom deveni în curând 
un neam cu capul tăiat.

Apăraţi mintea pruncilor aşa cum îşi apără pasărea puii 
în cuib, cu aripile ei, de păsările răpitoare.

Mutaţi minţile pruncilor din această lume în lumea 
Pruncului Iisus. Este singura lume unde vom trăi întru 
bucuria Duhului Sfânt.

Doamne, mă caut şi nu mă mai găsesc. Caută-mă, Tu, 
şi cred că mă vei găsi în adâncul păcatelor. Ridică-mă şi 
du-mă înapoi în lumea pruncilor, în lumea prunciei Tale 
cu îngerii şi cu păstorii.

Iubiţilor, viaţa omului nu este o sumă de amintiri, pre
cum nici veşnicia nu este o sumă a timpului.

Timpul s-a născut în veşnicie şi se va odihni tot în 
veşnicie.

Iubite mame, ce vom răspunde lui Dumnezeu şi soci
ologilor la întrebarea de ce, în satele noastre, în urmă cu 
o sută de ani, erau mai mulţi copii la şcoală decât azi?!

Oare suntem noi, cei de azi, autorii ultimului act din 
tragedia neamului nostru românesc?

Iubiţi credincioşi, oare Irod este modelul nostru, sau 
Hristos Care a spus: „Lăsaţi copiii şi nu-i opriţi să vină 
la Mine, că a unora ca aceştia este împărăţia Cerurilor. ” 
(Mt. 19, 14)?!

A face socoteli cu moartea este cea mai cumplită aritme
tică pentru un neam. Mulţi, în decursul frământatei istorii 
a neamului românesc, au făcut socoteli cu moartea pentru 
neamul nostru, dar n-au reuşit, pentru că Dumnezeu a fost 
cu noi şi cu strămoşii noştri.

Doamne, nu ne părăsi la grele încercări!
în fiecare din noi e ceva de „dincolo”, suntem fră

mântaţi cu ceva de „ dincolo ” şi ne vom întoarce toţi la 
Cel ce ne-a frământat din ţărână şi lacrima bucuriei Sale.

Omul fără suflet ar fi o sculptură vie sau cel mult un 
cadavru vertical.

Doamne, rogu-Te, păstrează rândul lumii, adică pe 
părinţi să-i chemi la Tine înaintea pruncilor!

Iubiţi fraţi si surori în Domnul,
Hristos a venit în lume să-l caute pe omul care căzuse 

în păcat. L-a aflat într-o peşteră, în peştera Betleemului şi 
acolo m-a găsit şi pe mine.

Peştera preînchipuia mormântul pe care îl găsise omul, 
era casa omului. Omul nu mai găsea drumul spre Cer, ci 
mergea mereu tot mai jos, mai în adânc.

Peştera era lumea întunericului. Aşa cum Adam, după ce 
păcătuise, se ascunsese de Dumnezeu în Rai, aşa şi omul 
se ascundea de Dumnezeu în întuneric.

Omul fugea de lumină, fugea de Dumnezeu.
Omul se ascundea în întunericul minţii, omul cobora tot 

mai în jos, la iad, acolo unde s-a stins iubirea.
Hristos S-a născut în această noapte sfântă aducându-ne 

lumină, ca în zorii acestei zile sfinte să ne dezlipim din 
îmbrăţişarea nopţii păcatului.

Odată cu Naşterea lui Hristos, omul dobândeşte drep
tul la veşnicie şi astfel putem spune că ne-am născut cu 
dreptul la veşnicie.

Omul nu este un adaos la lume, ci este bucuria şi co
roana creaţiei lui Dumnezeu.

Omul a alungat tristeţea din Rai. Omul este bucuria 
îngerilor şi împreună îl preamăresc pe Dumnezeu.

Azi, omului îi este frică de iubire şi trăieşte tot mai 
însingurat, precum un val fără ţărm, ca un val care nu mai 
îndrăzneşte să sărute ţărmul.

Societatea ne împinge azi spre o utopie impusă. Oare 
acesta este ţărmul sărutului nostru -  utopia?!

Noi sărutăm azi icoana Naşterii de unde primim dulcea 
îmbrăţişare a Pruncului Iisus.

Iubiţi credincioşi,
Sfântul loan Gură de Aur spune că sărbătoarea Naşterii 

Domnului nostru Iisus Hristos este „ maica sărbătorilor 
creştine ”. Să prăznuim în această zi aşa cum au prăznuit 
îngerii şi păstorii din Betleem, prin privegheri, rugăciuni şi 
laude aduse Fiului lui Dumnezeu, Care pentru noi a venit şi 
a dat prima binecuvântare omului în peştera din Betleem.

El este Darul Tatălui făcut omului: îl aşază în iesle ca 
să fie hrană omului.

De azi, omul se hrăneşte, spre a sa nemurire, cu Hristos, 
Fiul lui Dumnezeu întrupat din Fecioara Maria.

O, cât ne-a iubit Dumnezeu, ce dar scump a primit azi 
omul! Şi nouă ni-L dă azi Dumnezeu, dar câţi dintre noi 
îl primim?! O, unde am ajuns!

Să refuzăm Darul lui Dumnezeu?!
Doamne, loveşte cu Crucea Ta în inima mea cea de 

piatră ca să Te primesc pe Tine în a mea inimă!

Iubiţi credincioşi,
Vă îndemn, la acest Praznic Dumnezeiesc, să petreceţi 

în rugăciune, la care să adăugaţi fapta cea bună, aceasta 
fiind mărturia dragostei ce o purtăm semenilor noştri.

Cercetaţi azi cele mai sărace familii, facându-le şi pe ele 
părtaşe bucuriei Naşterii lui Hristos. Hristos S-a născut şi 
pentru cei din palate şi pentru cei de la o margine de lume.

înmulţiţi dreptatea, bunătatea şi milostenia şi peste toate 
acestea adăugaţi iertarea.

Bucuria cea cerească să vă însoţească toată viaţa!

Preacucernici părinţi, cuvios cin 
monahal si iubiţi fraţi si surori în

j  j  )  i

Domnul din Eparhia Munţilor,
în urmă cu douăzeci de ani veneam în aceste părţi, de 

la Ierusalim.
în tot acest timp, cu ajutorul lui Dumnezeu şi cu străda

nia frăţiilor voastre, s-au ridicat altare noi, s-au restaurat 
biserici şi case parohiale. N-a fost parohie în care să nu se 
adauge ceva la patrimoniul material şi spiritual.

Am hirotonit preoţi chiar şi pentru parohii cu mai puţin 
de o sută de credincioşi. Ne-am rugat împreună la hramuri
le mănăstirilor şi ale parohiilor. Am reuşit să fim o familie 
creştină ortodoxă românească, familie care L-a primit pe 
Hristos şi pe Apostolii Săi în bisericile şi casele noastre.

Credincioşii din părţile Banatului şi Sfântul Sinod al 
Bisericii Ortodoxe Române au rânduit strămutarea mea 
pe graniţa de vest a României, spre a-i păstori pe creştinii 
ortodocşi din acea parte de ţară.

Atât timp cât veţi îngădui, voi rămâne în inimile frăţiilor 
voastre, iar eu, în faţa Sfântului Altar, înainte de a o pomeni 
pe maica mea, vă voi pomeni pe frăţiile voastre.

Nu ne despărţim, ci rămânem pe mai departe lucrători 
în unica Biserică a lui Hristos. De v-am greşit cu ceva cât 
v-am fost păstor duhovnicesc, vă cer cu smerenie iertare.

Rog pe Bunul Dumnezeu şi pe Maica Domnului să vă 
ajute, să vă păzească, să vă întărească şi să vă mângâie 
în zile de necaz.
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O naştere „de Sus",
pentru înnoirea/transfigurarea celor „de jos"

Iubiţi credincioşi,
Naşterea Mântuitorului, pe care astăzi o prăznuim, 

ne invită să reflectăm profund asupra existenţei de
dincolo de materie: de unde a venit acest Prunc? De ce 
venirea Lui în materie şi în istorie este un eveniment unic, 
irepetabil, cu consecinţe majore asupra întregii omeniri? 
Cu ce scop a venit El pe pământ? Cât de importantă este 
lumea aceasta în raport cu cealaltă? Cât de realişti şi de 
credibili suntem când mărturisim, în Crez, că „aşteptăm 
viaţa veacului ce va să fie”?

Există ceva dincolo de lumea aceasta? Dincolo de mate
rie? Lumea secularizată de astăzi este tentată să creadă că 
nu! Că n-ar exista nimic dincolo de materie, iar spiritul, 
gândirea, sentimentele ar fi doar produse ale materiei. 
De 2000 de ani Biserica ne învaţă însă exact contrariul: 
materia este un produs al spiritului; tot ceea ce este material 
şi palpabil este o creaţie a lui Dumnezeu, Spiritul Suprem. 
Colindul străbun spune: „De când Domnul S-a născut şi 
pământul l-afö c u t /  Şi cerul l-a ridicat, în patru stâlpi l-a 
răzim at/In patru stâlpi de argint şi frumos l-a ’mpodobit. 
/  Tot cu stele mărunţele, cu luceferiprinte ele” [G. Breazu, 
Colinde, Editura Fundaţiei Culturale Române, Bucureşti, 1993, 
p. 70 (colindul 45)].

Nu creierul este cel care secretă gândirea şi generează 
starea de conştienţă, ci sufletul făcut de Dumnezeu. Mintea 
şi creierul uman pot exista şi separat [O experienţă relativ 
recentă din lumea ştiinţei i-a marcat profund pe savanţi: este 
vorba despre o decorporalizare care a avut loc chiar în timpul 
unei operaţii pe creier, operaţie realizată la o clinică de prestigiu 
din Arizona (SUA). Pam Raynold, o tânără americană, în urma 
unei tomografii, a aflat că suferă de un anevrism uriaş; acesta 
se putea sparge oricând, provocând un dezastru în creier, şi 
determinând moartea. Aşa că a acceptat operaţia. Creierul i-a 
fost exsangvinat şi în timp ce era în comă profundă a ieşit din 
trup. A văzut tot ceea ce s-a întâmplat, s-a întâlnit cu oameni 
dragi ei care au murit cu mult timp în urmă, a avut o întâlnire cu 
Dumnezeu -  Lumina Care te absoarbe, dar a şi ştiut tot ceea ce 
s-a întâmplat în sala de operaţie în timpul intervenţiei. Medicii 
au conchis: „Ne este foarte greu să explicăm cum mintea poate fi 
activă după moartea creierului! Activitatea ei cerebrală era zero, 
dar totuşi a fost conştientă. înseamnă că informaţia a fost perce
pută de undeva din afara corpului, apoi s-a reîncărcat în creier”.]. 
Ştiinţa contemporană a ajuns şi ea la o concluzie similară. 
La întrebarea „Ce este materia?”, ştiinţa răspunde: energie 
condensată! Energia condensată ia această formă grosie
ră, devine materialitate. Exemplul cel mai edificator este 
atomul de uraniu care, distrus prin fisiune, declanşează 
eliberarea unei energii uriaşe, distrugătoare. Era nucleară a 
început tocmai prin exploziile de la Hiroshima şi Nagasaki, 
ce au stigmatizat istoria secolului al XX-lea.

în concluzie, noi vom spune: adevărata existenţă, ade
vărata viaţă este dincolo de materie, este în lumea spiri
telor, în universul imaterial, unde Dumnezeu este evident, 
incontestabil, copleşitor, facându-Şi simţită prezenţa într-o 
manieră imposibil de contestat. Este lumea unde domină 
iubirea infinită a lui Dumnezeu şi unde este stăpână lu
mina cea simţitoare a Lui. De acolo a venit Pruncul Iisus, 
acolo S-a întors după înălţarea Sa cu Trupul la cer, acolo 
vom ajunge cu toţii, după ce vom trece prin poarta morţii. 
Strămoşii noştri ştiau aceasta: „Slavă să aibă nesfârşită 
/  Dumnezeirea-ntreită /  Unimea nedespărţită, / /  Tatăl 
atotţiitorul / şi Fiul Izbăvitorul /Ş i  Duhul Mângâietorul. 
/ /  Unul, fiind  în trei Feţe, /  S-a pogorât să ne 'nveţe, /  Să 
ne-arate cu blândeţe, //Să pricepem, s ă ’nţelegem /  Să 
cunoaştem, să alegem, / La iad, în munci, să nu mergem!” 
[G. Breazu, op. cit., p. 286 (colindul 192)].

Drept-măritori creştini,
Astăzi Dumnezeu devine materie, se face un bebeluş 

vulnerabil în braţele unei femei foarte iubitoare, dar săr
mană, o femeie pe cât de bogată în sentimente, pe atât de 
săracă în cele materiale. Spune colindul: „Că bogatul încă 
moare, ca tot omul de sub soare / / Şi averea lui rămâne, de 
o iau rude streine. / /  Cât se vor muta din lume, li s-a uitat

al lor nume, //L i s-a uitat şi mormântul,/Că i-a ’mpresurat 
pămăntuF  [Ibidem, p. 299 (colindul 203)].

De ce oare optează Dumnezeu pentru această soluţie, 
a întrupării? Pentru ca să ne convingă pe noi de reali
tatea celeilalte lumi, nesfârşite. Oamenii lumii noastre 
sunt tentaţi să se poarte ca şi când nu există decât lumea 
aceasta, ca şi când nu există decât materia. Or Dumnezeu 
este mai presus şi dincolo de materie. El vrea să ne înveţe 
că duhul este deasupra trupului, că spiritul este superior 
biologicului, că viaţa duhovnicească este mai importantă 
decât viaţa trupească, pământească. Mai vrea să ne spună 
că, privind lucrurile din perspectiva lui Dumnezeu, materia 
este o existenţă de categoria a doua! Este o existenţă secun
dară, care se va topi până la urmă în prima, cea spirituală.

Nu avem voie să ne „împlântăm” în cele materiale, 
precum a facut-o Irod. O zicală românească străveche 
spune: „ Viaţa este o punte. Ea nu a fo s t făcută pentru a-fi 
construi o casă pe  ea!”. Nu avem voie să investim toate 
eforturile noastre numai pentru confortul pământesc, ui
tând de cele cereşti. Dumnezeu S-a coborât în materie, 
pentru ca să ne ridice pe noi deasupra materiei. Aşa 
că într-o lume materialistă, precum este cea de astăzi, 
creştinii adevăraţi au curajul să meargă contra curentului, 
au curajul să-şi trăiască viaţa, pregătindu-se permanent 
pentru moarte, curăţindu-şi viaţa de păcate, respectând 
poruncile lui Dumnezeu. Ei nu se lasă intimidaţi de o 
cultură anti-hristică, ce ne îndeamnă să trăim ca şi 
când nu ar exista nimic dincolo de moarte.

Iubiţii mei fii duhovniceşti,
Ne întrebăm astăzi: Putem noi, oamenii, fiinţe mate

riale, să luăm contact trupeşte cu realităţi din altă lume, 
cu realităţi de alt ordin existenţial? Putem noi ajunge la 
Dumnezeu dacă El nu Se va coborî la noi? Evident, nu! 
De aceea, Dumnezeu a hotărât să Se facă om, pentru ca 
omeneşte să ne vorbească, să ne fie accesibil, să comunice 
cu fiecare dintre noi în parte. De aceea iniţiativa aceasta a 
lui Dumnezeu, a întrupării, a adus în lume multă bucurie 
şi pace. Făcându-se om, Dumnezeu nu ne mai este străin, 
ci, dimpotrivă, ne devine rudenie. îl percepem ca prieten, 
ca apropiat, ca pe o fiinţă abordabilă, aflată în proximitate.

Sfântul Vasile cel Mare spunea frumos despre întrupare: 
„Focul nu vine în fier prin deplasare, ci prin transmitere; 
îi transferă acestuia puterile, energiile sale, iar el nu se 
micşorează, ci umple întreg fierul”. Dumnezeu nu S-a 
deplasat spaţial, ci a binevoit către neamul omenesc: ,J3u- 
năvoire dumnezeiască a fost, nu mutare din loc!” — spun 
textele liturgice.

Iubiţi credincioşi,
Glasul lui Dumnezeu l-au auzit în istorie mulţi prooroci, 

dar omenirea a socotit că nu este de ajuns. Spunea frumos 
Nicodim Aghioritul: „Vederea e mai demnă de crezare 
decât auzul!”. La fel, în urma unei foarte puternice expe
rienţe duhovniceşti, în cartea Iov 42, 5 ni se spune: „Din 
spusele unora şi ale altora auzisem despre Tine, dar acum 
ochiul meu Te-a văzut!”. Asta ne-am dorit noi, oamenii, 
dintotdeauna: să-L vedem pe Dumnezeu. Şi din clipa în 
care El a acceptat să Se facă materie, să Se facă om, această 
dorinţă ni s-a împlinit!

De atunci a devenit posibilă şi icoana, ca reprezentare 
artistică sugestivă a Dumnezeului făcut om, în diferitele 
etape ale vieţuirii Lui pământeşti, de la naştere la mormânt, 
de la înviere la înălţare. înainte de întrupare, ea ar fi fost 
percepută drept un chip cioplit, mincinos, după întrupare 
însă, ea este o oglindă a realităţii, o sursă de har pentru 
omul credincios, devenind expresie a unui adevăr onto
logic. Spune colindul popular: ,J-auzi gazdă, ori n-auzi 
toaca-n cer şi slujba-n rai. / /  Toaca-n cer cum o bătea, 
slujba-n rai cum o făcea; //Dumnezeu cum cuvânta, Maica 
Sfântă se ruga. / /Ş i  să stai să tot priveşti cum făcea slujbe 
cereşti. //îngerii, ţinând stâlpări, cântau sfintele cântări. / /  
Pentru-n Fiu ce S-a născut, Domnul nost ’jără  ’nceput! / /

f  GURIE, 
Episcop al

Devei si»
Hunedoarei

Că S-a născut pe  păm ânt// Fiul Tatălui cel Sfânt” [Ibidem, 
p. 64 (colindul 41)].

Dragi fii întru Domnul,
Există un moment în istoria omenirii în care materia 

a fost pătrunsă de energiile covârşitoare ale Dumnezeirii 
într-o manieră vizibilă, explicită. Spune Arhiepiscopul 
Ierotheos Vlachos despre cele petrecute pe Muntele Tabor: 
„Revelarea îndumnezeirii firii omeneşti (a lui Hristos) e 
cel mai important eveniment din istoria omenirii!”.

Pruncul astăzi născut în iesle este Dumnezeu întrupat. 
Dar prin naşterea ca om, Dumnezeu atât de mult S-a 
micşorat, Şi-a atenuat splendoarea, Şi-a diminuat grandi- 
ozitatea, încât li s-a părut celor necredincioşi că nici nu 
este Dumnezeu, ci un biet copil vulnerabil, expus tuturor 
pericolelor. în momentul Schimbării la Faţă de pe Tabor 
însă, Dumnezeirea Lui era de necontestat, era evidentă, 
strălucirea Lui venind de dincolo de lumea aceasta.

Trebuie însă ca noi să ştim că Lumina lui Hristos lu
crează în două feluri: luminător şi mistuitor; aceasta, 
în funcţie de calitatea destinatarului: pe cei buni îi hră
neşte, pe cei răi îi pârjoleşte. De aceea, Nicodim Aghioritul 
spune: „El Se face lumină pentru cei curăţiţi de păcate şi 
foc pentru cei necuraţi!”. Să ne analizăm fiecare în parte, 
pentru a vedea ce efect are asupra noastră Lumina lui 
Hristos. Să ne întrebăm fiecare în parte dacă, la Judecată, 
Lumina Lui ne va hrăni sau, dimpotrivă, întrucât nu am 
avut pe pământ o viaţă conformă poruncilor divine, lumina 
Lui ne va mistui.

Spune Creatorul în colindul popular: „Ştii, Adame, ce 
ţi-am spus, când în rai slobod te-am pus. / /  Nimica nu 
ţi-am oprit, numai pomul Raiului. / /  Tu măru-n-gur’ai 
luat, rău trupu ’ţi-ai ’veninat. //Du-te, Adame, de la Mine, 
tu te-ai lipsit de mult bine. //D u -te  din Raiul frumos, în 
pămăntu ’ntunecos. /  Lasă raiul cu dulceaţă, du-te pe  
pământ cu ceaţă” [Ibidem, p. 76 (colindul 50)].

Dragii mei creştini hunedoreni,
Se cuvine să ne întrebăm: Suntem noi duhovniceşti atât 

pe cât ar vrea Dumnezeu să fim? Să ne gândim fiecare în 
parte: dacă Hristos ne-ar lua de-a dreapta Lui, pe Tabor, 
am fi pregătiţi? Lumina Lui nu cumva ne-ar arde? Nu 
cumva doar atunci ne-am vedea păcatele? Căci pe ele ar 
trebui să le vedem de acum, ca să le pocăim, să le regretăm. 
Să ne amintim de îndemnul făcut de Sfântul Constantin 
Brâncoveanu fiului său cel mai mic, tentat să devină turc, 
pentru că avea doar 16 ani şi nu gustase plăcerile vieţii 
pământeşti: ,f iu le ,  noi am pierdut totul, averea, demni
tatea, viitorul... Măcar viaţa veşnică să nu ne-o pierdem. 
Nimeni din neamul nostru nu a abjurat”.

Martiriul Brâncovenilor este unul penitenţial, făcut cu 
mult regret pentru păcate. Noi, cei de astăzi, îl eroizăm, îl 
interpretăm diferit, dar în centrul său stă pocăinţa. Orice 
pocăinţă adevărată este un martiriu, este o jertfa de sine, 
este un regret adânc pentru tot ceea ce am greşit până acum. 
Doar astfel ne purificăm şi gustăm Lumina lui Hristos ca pe 
un nectar sfinţitor [Observăm că Mântuitorul a făcut o selecţie 
foarte riguroasă a Apostolilor luaţi cu El pe Muntele Schimbării 
la Faţă: Petru, Iacov şi loan, prezenţi în momentele esenţiale din 
istoria mântuirii, la învierea fiicei lui Iair, în Grădina Ghetsimani 
etc. Adică i-a selectat pe cei mai exersaţi în cunoaştere duhov
nicească, pe cei mai obişnuiţi cu adâncimile vederii mistice. A 
vedea mistic înseamnă a vedea dincolo de aparenţe, înseamnă a 
vedea deja realităţile din lumea de dincolo],

(continuare în p. 6)
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O naştere „de Sus", pentru înnoirea/transfigurarea celor „de jos"
(urmare din p. 5)

Iată ce mărturisire expresivă face ulterior Petru: 
„Pentru că v-am adus la cunoştinţă puterea Domnului 
Iisus Hristos şi venirea Lui, nu luându-ne după basme 
meşteşugite (poveşti), ci fiindcă am văzut slava Lui 
cu ochii noştri. Acest glas, al Tatălui, noi l-am auzit 
pogorându-se din cer, pe când eram cu Domnul în 
Muntele cel Sfânt! (Tabor)” (II Petru 1, 16-20). Iar 
Apostolul loan relatează: „Ce era la început, ce am 
auzit, ce am văzut cu ochii noştri, ce am privit şi 
mâinile noastre au pipăit despre Cuvântul Vieţii. Şi 
Viaţa s-a arătat şi am văzut-o şi mărturisim şi vă 
vestim Viaţa de Veci, care era la Tatăl şi s-a arătat 
nouă. Aceasta vă vestim vouă, ca voi să aveţi împărtăşire 
cu noi” (I loan 1, 1-2).

Fraţi creştini drept-măritori,
Avem noi o inimă suficient de gingaşă încât să preţuim 

lucrurile duhovniceşti, cele mai presus de lume? Suntem 
noi suficient de înduhovniciţi ca să gustăm sărbătoarea 
venirii în lume a lui Dumnezeu ca pe un eveniment 
colosal pentru propria noastră viaţă, cu urmări asupra 
întreg restului vieţii? Suntem noi pregătiţi pentru even
tuala trecere în lumea cea mai presus de materie, când 
Domnul va hotărî soarta noastră veşnică? Sau, dimpotrivă, 
suntem sclavii culturii secularizate de astăzi, care este în 
mare derută axiologică şi care nu mai ştie privi dincolo 
de aparenţe?

Creierele umane, pilotate de această cultură simplistă 
şi agresivă, au hotărât ca Religia la şcoală să o facă doar 
cel care o va cere! Aşa că, dacă nu suntem vigilenţi şi nu 
vom face cerere scrisă, copiii noştri nu vor mai beneficia

de ora de Religie. Încet-încet, în lumea noastră, Binele 
ajunge prigonit şi răul se impune perfid. Încet-încet, se 
continuă prigoana contra Pruncului Iisus, venit în lume 
cu mesajul iubirii.

Mama-Biserică ne invită astăzi să ne exersăm în iubire, 
să fim toleranţi cu defectele altora, dar intransigenţi cu 
ale noastre, să începem prin a ne schimba noi înşine în bine 
şi abia apoi să avem pretenţia de a schimba lumea. La un 
mare Părinte duhovnicesc a venit odată un ucenic recent 
intrat în mănăstire, care se tot plângea de confraţii săi, 

judecându-i, etichetându-i negativ, relevăndu-le neajunsu
rile. Plin de blândeţe şi defermitate, avva i-a spus: „Fiule, 
când ai venit la mănăstire ai spus că vrei pacea. Atunci 
cau tă  să te  sch im b i p e  tine, nu p e  alţii. Este mai uşor să 
îţi pui ţie papucei, decât să pui covor în întreaga lume! ”.

Iubiţi credincioşi,
Dacă am fi trăit şi noi pe vremea recensământului Ce

zarului August, şi am fi fost cetăţeni ai Ţării Sfinte, i-am 
fi deschis uşa casei noastre Femeii care urma să-L nască

pe Dumnezeu pe pământ? Sau am fi considerat că 
este un deranj prea mare? ,Ja, sculaţi gazde, seu- 

I laţi, priveghind vă bucuraţi, /  De măturaţi curţile, 
r şi-aprindeţifăcliile./Că vă vin colindători, noaptea 

pe la căutători;/Şi v-aduc pe Dumnezeu, mititel în- 
făşeţel, curge mirul de pe  el. /  Faşă albă, de mătasă, 
Dumnezeu în astă casă!” [G. Breazul, op. cit., p. 28 
(colindul 16)].

Avem în noi fiorul Duhului Sfânt măcar din 
când în când, pentru a simţi voia lui Dumnezeu? 
Ne-am sfinţit noi viaţa prin post şi spovedanie îna
inte de Crăciun? Sau ne-au furat grijile materiale 
şi am omis? Pe care treaptă, dintre cele trei ale 
vieţii duhovniceşti, ne situăm: curăţire, iluminare, 

îndumnezeire?
Apostolii, care au gustat extazul mistic pe Tabor, au în

ţeles, desigur, ce înseamnă îndumnezeirea. Dar noi suntem 
măcar iluminaţi? Suntem cu o avansată cunoaştere despre 
lumea de dincolo de materie şi despre scopul vieţuirii 
noastre pământeşti? Bătrânii noştri aveau convingeri ferme, 
imortalizate în colinde: „Şi strălucea cu tărie, veste mare, 
bucurie:/Că veşnicul Dumnezeu a trimis pe Fiul Său. //Să  
Se nască ’n Vifleem, precum proorocit avem; / Şi S-a născut 
pe pământ, astăzi Mesia cel Sfânt. / /  Scapă, Doamne, cu 
tărie, pe cei ce se roagă Ţie!/Şi Pruncul Cel luminat, toţi cu 
drag L-am aşteptat! / / Şi la toţi, cu bucurie, Amin, Doamne, 
slavă Ţie!/De acum până ’n vecie, Naşterea Lui să ne fie!”.

Fiul cel născut în iesle, Logosul din veci al Tatălui, să 
reverse în noi inteligenţa cea adevărată, înţelepciunea cea 
îmbogăţitoare, harul cel simţitor! Bucuria Crăciunului 
să umple inimile tuturor! Şi nici prosperitatea materială 
să nu lipsească din casele noastre în aceste zile sfinte de 
sărbători!

S ărbă tori fe r ic ite !  şi „L a  m u lţi a n i!”
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(urmare din p. 1)

şi o putere interioară în viaţa tinerei Felicitas. Numai aşa 
se poate explica curajul extraordinar de a-L mărturisi pe 
Hristos în faţa morţii ei martirice.

Fiecare credincios este chemat să stăruie pe calea 
binelui „până când Hristos va lua chip” (Gal. 4, 19) în 
fiinţa lui. Dar pentru ca Hristos „să ia chip” în credincios, 
trebuie să Se fi născut în el. Această naştere mistică a 
lui Iisus repetă duhovniceşte naşterea Lui istorică. După 
cum observă Sfântul Maxim Mărturisitorul, Cuvântul lui 
Dumnezeu, „odată născându-Se după trup, pururea voieş
te să Se nască după duh, pentru iubirea de oameni, celor 
ce voiesc; şi prunc Se face pe Sine în aceia, plăsmuindu- 
Se prin virtuţi” . Este bine că Dumnezeu este pen tru  noi 
(cf. Rom. 8, 31), este mai bine că Dumnezeu-Emanuel 
este cu noi (cf. Mt. 1, 23), dar este cel mai bine când El 
locuieşte în noi. Aşa S-a rugat Domnul pentru ucenici 
după Cina cea de Taină, zicând: „Părinte, Eu întru ei şi 
Tu întru Mine, pentru ca ei să fie în chip desăvârşit una” 
(In. 17,23).

Ceea ce s-a petrecut odată, la Naşterea după trup a 
Fiului lui Dumnezeu din Preasfânta Lui Maică, se repetă 
duhovniceşte şi în persoana credinciosului. Sfântul Simeon 
Noul Teolog zice: „Aşadar, îl zămislim nu trupeşte, cum

L-a zămislit Fecioara şi de-Dumnezeu-Născătoarea, ci 
duhovniceşte, însă fiinţial”. Cât de important este să trăim 
în Hristos şi Hristos să trăiască în noi, ne-o arată El însuşi 
când zice: „Eu sunt Viţa; voi, mlădiţele. Cel ce rămâne 
întru Mine şi Eu întru el, acela aduce roadă multă, căci 
fără Mine nu puteţi face nimic” (In. 15, 5). Când viaţa 
Viţei (a lui Hristos) este în ramuri (în noi), suntem capabili 
să trăim cu adevărat şi să fim roditori. Acum, realmente, 
Hristos „Se sălăşluieşte, prin credinţă, în inimile noastre” 
(cf. Efes. 3, 17).

Adevărata criză de energie din lumea noastră este în 
tine, în mine şi în fiecare dintre noi, întrucât încercăm să 
trăim viaţa creştină fără prezenţa lui Hristos Care locuieşte 
în noi. Esenţa Evangheliei constă în naşterea lui Hristos 
în noi, pentru ca viaţa Lui cuceritoare să biruie moartea 
noastră interioară. Un Hristos Care nu este în noi nu este 
al nostru. Aceasta se aseamănă mult cu doi oameni care 
au o boală mortală, pentru care numai penicilina este tra
tamentul. Amândoi spun că ei cred în puterea penicilinei. 
Totuşi, unul o ia; celălalt nu o ia. Unul supravieţuieşte, iar 
celălalt nu. Tot aşa, un Hristos în exteriorul nostru nu ne 
face bine. Hristos Care sălăşluieşte în noi ne mântuieşte, 
ne dă putere, ne ajută să dobândim asemănarea cu Dum
nezeu şi să devenim dumnezei după har, precum afirmă 
Clement Alexandrinul.

Iubiţi credincioşi,
Trăim un timp în care cele zece porunci dumnezeieşti şi 

Evanghelia lui Hristos sunt călcate în picioare, iar numele 
lui Dumnezeu este folosit în modul cel mai necuviincios. 
Nenumăraţi creştini iubesc astăzi „taina fărădelegii” (II 
Tes. 2, 7) şi adoră zei falşi, fiind obsedaţi de căutarea 
bunurilor materiale şi infestaţi cu ambiţii nesănătoase. în 
multe părţi ale globului pământesc, oamenii se omoară între 
ei, legalizând execuţia, eutanasia şi avortul. Toate acestea 
cauzează un întreg cortegiu de suferinţe şi atrag mânia lui 
Dumnezeu, „care se descoperă din cer peste toată fărăde
legea şi peste toată nedreptatea oamenilor” (Rom. 1, 18).

Noi, creştinii, avem cu toţii chemarea să ne împăcăm 
cu Dumnezeu, Care este „mult-milostiv şi îndurător” 
(Ic. 5, 11). Să-I permitem, astfel, Mântuitorului divin să 
pătrundă în peştera întunecoasă a inimilor noastre, spre 
a sădi în ea lumina unei credinţe nezdruncinate, a unei 
speranţe sigure şi a unei iubiri arzătoare. Dacă Domnul 
este prezent în noi şi în mijlocul nostru, El va mistui, ca un 
foc puternic, ceea ce este păcat, răutate, ură şi necurăţie. în 
acest fel, e cu putinţă ca „în inimile noastre să domnească 
pacea lui Hristos” (Col. 3, 15). Aceasta este pacea senină 
a Betleemului, pace pe care v-o doresc tuturor, alături de 
urarea „La mulţi ani!”.
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